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一、基本信息 Basic Information

院 系 名 称 (130)国际与公共事务学院 适 用 年 级
2023

School School of International & Public Affairs Grade

适 用 专 业 公共管理(120400)

Major Public Administration

项 目 类 型
全日制博士

Program Type

最 低 学 分
30

最低GPA学分
0

最低GPA
0

Min Credit Min GPA Credit Min GPA

二、学科简介 Introduction

本博士点始建于2011年。学院师资阵容雄厚，包括教育部长江学者、青年长江学者、新世纪人才、曙光学者，上海交通大学特聘教授和冠名讲席教授等，拥有一
批政治科学与公共管理领域国际化高端师资，近半数教师获得海外著名大学博士学位，多名教授曾任教于欧美名校并获得终身教职。本学科加强与政府部门的沟
通，开展国际合作办学，所培养研究生的发展方向是从事公共管理学术研究和实际工作的高层次专业人才，尤其注重学生理论创新能力、理论联系实际和解决现

实问题能力的养成。欢迎名牌大学相关专业或理工科背景的优秀毕业生和具有较高外语水平的考生报考。

The PhD program provides graduate education and research training in the field of public affairs, public administration, and public policy. 
The students are required to take courses instructed by world-class professors, and to work on research projects to find far-reaching 
solutions to the important issues in a variety of areas. The goal of the Ph.D. degree is to cultivate world-class innovative leaders who can 
work in international universities and research institutes. A Ph.D. degree is given in recognition of a student’s outstanding knowledge and 
innovative capability in a specific field. It seeks cooperation with research projects in government to achieve international impact. It 
also encourages international cooperation and exchange, through short-term study abroad programs or participation in international 

conferences.

三、培养目标 Program Objective

本着"宽口径、厚基础、重能力、有专长"的教育理念，培养具有较高公共管理理论素养、理论联系实际、专业写作能力强、外语水平高、综合素质好的理论型和
应用型高级人才，分别满足党政机关、国际组织、科研院所的人才需求。

The program aims to

■ Provide students with an opportunity to develop functional expertise, strategic perspectives, and public policy management tools that 

they require to operate effectively in a changing public policy environment or to understand such an environment.

■ Help students to learn both the successes and failures in public policy making and administration, and therefore to understand more about 

how to manage political, economic and social development in developing countries.
■ Introduce students the techniques of policy analysis and program evaluation to resolve complex multi-dimensional policy challenges, as 
well as to sharpen their leadership and communication skills.

四、培养方式及学习年限 Training Mode and Study Duration

普通博士研究生基本学习年限学制一般为4年，全日制培养。未能按时完成学业者，普通博士生最长可延长2学年。
课程安排一般为三学期排课，第三学期须至少修2学分课程（不含学术报告与研讨会）。课程修读原则上要求第三学期内完成。

The duration of this program is 4 years, full-time training. For those who fail to complete their studies on time, can apply to extend their 
study period with up to 2 years.



arrangement is three semesters, at least 2 credits of courses must be taken in the third semester (not including academic reports and seminars). In 
principle, courses are required to be completed in the third semester. 

五、课程学习要求 Course Requirement

课程类别 学分要求 GPA 学分要求 备注

Course Type Min Credits Min GPA Credit Note

公共基础课 General Fundamental Courses 5 0

专业基础课 Program Core Courses 9 0

专业前沿课 Program Frontier Courses 6 0

专业选修课 Program Elective Courses 0 0

六、培养过程要求 Training Requirement

1. 资格考试：普博生的资格考试原则上应在入学后第二学年第一学期结束前完成，最迟应于第三学年第一学期内完成。

2. 论文开题：应于资格考试通过后一年内完成。因故休学者或由其它特殊原因者，可申请推迟博士论文开题。具体参考《国际与公共事务学院博士生学位论文开
题实施细则》

3. 年度考核：开题通过后满六个月以上者应参加，每个自然年考核一次。

4. 博士学位论文预答辩：通过以上流程考核并完成学位论文撰写后可申请，具体参考《国际与公共事务学院博士预答辩实施细则》。 
5. 论文评审与答辩：预答辩通过后，提交论文终稿查重和专家评审。

1. Qualification examination: In principle, the examination should be completed before the end of the first semester of the second academic 

year after admission.at least completed within the first  semester of the third academic year.

2. Dissertation Proposal:Should be completed within one year after passing the Qualificaition examination. Students who have suspend 

schooling for some reason may apply for postponing the Thesis proposal.

3. Annual Progress Review: Applicants who have passed the proposal for more than six months shall participate in the Annual Progress Review 

every natural year.

4. Pre-defense: Applicant can apply after passing processes review above and completing the dissertation writing. For the details, refers to 

“The Implementation Rules for Pre-Defense of Doctoral Candidates of School of International and Public Affairs”
5. Thesis review and defense: After passing the preliminary defense, submit the final paper for review and expert evaluation.

七、学术成果要求 Requirement on Academic Achievements

（一）创新性成果具体要求
博士学位申请者应满足以下条件之一： 
1、 CSSCI期刊文科B类及以上 1篇或文科C类2篇或文科D类3篇；
2、 FMS 中文期刊T1类1篇或T2类2篇；
3、 FMS 英文期刊AB类或JCR一区期刊（发表当年中科院或科技部负面清单除外）1篇；



计；以第二作者发表的论文（第一作者必须是其导师或副导师）以1/2篇计；第三作者及以后者不计。

2、学术论文应在博士生就读期间完成，上海交通大学应为第一发表（或录用）单位。
3、所有论文须为学术论文（article），短评、短论等不计。发表在JCR一区的论文须与公共管理学科相关。。
4、以上期刊分类级别存在动态变化，若论文投稿时的期刊所在级别与发表时不一致，以论文投稿时的期刊级别为准。
5、中文期刊的增刊、集刊、专刊、扩展版发表的学术论文不计。
6、文科学术期刊分类见《国际与公共事务学院文科学术期刊分类目录》。
 

（一）Specific requirements for innovative outcomes.
Applications should meet one of the following conditions：
1、1 article in CSSCI journals in liberal arts B and above, or 2 articles in liberal arts Cor 3 articles in liberal arts D;
2、1 article in FMS Chinese journals T1 or 2 articles in T2;
3、1 article in FMS English periodicals A/ B or 1 district in JCR (except for the negative list of the Chinese Academy of Sciences or the 
Ministry of Science and Technology in the year of publication)
（二）Methods for identifying innovative results.
1、 The number of articles published by the doctoral student as the first author is counted as one; published by the second author (the 
first author must be his supervisor or associate supervisor) are counted as 1/2; others do not count;
2、 All articles are academic papers published (or accepted) by Shanghai Jiao Tong University as the first unit during the doctoral degree 
period;
3、 All articles must be academic papers (articles), short reviews, short essays, etc. are not counted;Articles published in JCR zone 1 must 
be related to the discipline of public administration.
4、 There are dynamic changes in the classification levels of the above journals. If the level of the journal at the time of submission of 
the paper is inconsistent with the level at the time of publication, the level of the journal at the time of submission shall prevail;
5、 Academic papers published in supplements, collections, special issues, and extended editions of Chinese journals are not counted.
6、The classification of liberal arts academic journals, please refer to the catalogue of classification of liberal arts academic journals 
of SIPA.
 

八、学位论文 Thesis/dissertation work

执行《上海交通大学关于申请授予博士学位的规定》（沪交研﹝2021﹞80号）和研究生院最新的有关规定。
注：培养方案中所涉规章制度、课程设置、流程管理均依照《上海交通大学研究生工作手册（2021修订本）》中相关规定，学院要求部分依照《国际与公共事务
学院博士学位（学术型）授予标准》规定。若有最新规定，以研究生院和学院通知为准。

Implement the regulations of Shanghai Jiao Tong University on Application for Doctoral Degree Awarding (No. 92 of Shanghai Jiao Tong 

Graduate School (2019)) and the latest relevant regulations of the Graduate School.
Note: The regulations, curriculum and process management involved in the training program are in accordance with the relevant provisions in 
the Graduate Work Manual of Shanghai Jiao Tong University (Revised 2019), the requirements of the school are on the basis of The Criteria 
for the Award of Doctor Degrees (academic) of SIPA. If there are any updates, the latest document shall prevail。

九、课程设置 Courses

   详见下页 Please refer to the next page.
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课程类别 课程代码 课程名称 Course Name 学分 授课语言 开课学期 是否必修
可以计算

GPA
必须计算GPA

备注 

Note

多选组

Category
Course 

Code
中文Chinese English 英文 Credit Language Semester Compusory

Course 

Group

公共基础课 

General 

Fundamental

 Courses

FL6001 学术英语
English for Academic 

Purposes
2 英文 春秋季 是 否 否

必修 

Compulso

ry

GE6001 学术写作、规范与伦理
Scientific Writing, 

Integrity and Ethics
1 中文 春秋季 是 否 否

必修

Compulso

ry

MARX7001 中国马克思主义与当代 Marxism in China 2 中文 春秋季 是 否 否

必修 

Compulso

ry

港澳台、

国际留学

生免修

Hong 

Kong, 

Macao, 

Taiwan 

and 

internat

ional 

students

 are 

exempted

专业基础课 

Program 

Core 

Courses

PUM6004 社会科学研究方法 Social Science Methodology 3 中文 秋季 是 否 否
必修

Compulso

ry

PUM7001 当代公共管理理论研究
Research of Contemporary 

Public Administration 

Theory

3 中文 秋季 是 否 否
必修 

Compulso

ry

PUM7002 政治与行政经典著作选读
Classical Studies on 

Politics and Administration
3 中文 春季 是 否 否

必修 

Compulso

ry

PUM6005 风险管理理论研究
Risk Management Theories 

Research
2 中文 春秋季 否 否 否

选修

Elective

PUM6006 应急管理理论研究
Research on the Theories of

 Emergency Management
2 中文 春秋季 否 否 否

选修

Elective

PUM8013 多元统计分析
Multivariate Statistical 

Analysis
2 中文 春秋季 否 否 否

选修

Elective

专业前沿课 

Program 

Frontier 

Courses

PUM8015 应急体制与法制
Emergency System and Legal 

System
2 中文 秋季 否 否 否

选修

Elective

PUM8016 城市安全管理 Urban Safety Management 2 中文 秋季 否 否 否
选修

Elective

PUM8018 应急系统仿真
System Simulation in 

Emergency Management
2 中文 秋季 否 否 否

选修

Elective

GE6012 学术报告与研讨会 Academic Seminars 2 中文 春秋季 是 否 否

必修

Compulso

ry

GE6017 组会 I Seminar I 1 中文 春秋季 是 否 否 第1学期

GE6018 组会 II Seminar II 1 中文 春秋季 是 否 否 第2学期

GE6019 组会 III Seminar III 1 中文 春秋季 是 否 否 第3学期

GE6020 组会 IV Seminar IV 1 中文 春秋季 是 否 否 第4学期

PUM8009 中国社会的构成原理
Social Studies: 

Transitional China
2 中文 春秋季 否 否 否

选修

Elective

PUM8012 专题学术实践 Academic Practice 2 中文 春秋季 否 否 否
选修

Elective

PUM8014 定性研究方法
Qualitative Research 

Methods
2 中文 春秋季 否 否 否

选修

Elective

PUM8017 数字治理与大数据分析
Digital Governance and Big 

Data Analysis
2 中文 春秋季 否 否 否

选修

Elective



专业前沿课 

Program 

Frontier 

Courses

PUM8201 当代中国政府研究
Studies on Contemporary 

Chinese Government
2 中文 春秋季 否 否 否

选修

Elective

PUM8202 国际关系与全球治理
International Relations and

 Global Governance
2 中文 春秋季 否 否 否

选修

Elective

PUM8203 公民社会与第三部门研究
Research of Civil Society 

and the Third Sector
2 中文 春秋季 否 否 否

选修

Elective

PUM8204 比较公共政策研究
Comparative Public Policy 

Research
2 中文 春秋季 否 否 否

选修

Elective

专业选修课 

Program 

Elective 

Courses

PUM8205 危机领导力专题研讨
Seminar On Crisis 

Leadership
2 中文 春秋季 否 否 否

选修

Elective

PUM8206 冲突与治理专题研讨
Social Conflict and 

Governance
2 中文 春秋季 否 否 否

选修

Elective

PUM8207 应急管理组织专题研讨
Seminar On Emergency 

Management Organization
2 中文 春秋季 否 否 否

选修

Elective

PUM8208 风险与危机沟通专题研讨
Symposium on Risk and 

Crisis Communication
2 中文 春秋季 否 否 否

选修

Elective


